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a idea que té és
abandonar la prime-
ra línia, però reco-
neix que li agrada

tant la política que ja es veurà
què acaba passant. Somriu i po-
sa draps calents a una situació
que per dins li cou. Pateix pel fu-
tur d’un partit en el qual creu
profundament.

Està més il·lusionada en el pro-
jecte Fem PS o decebuda per la
trencadissa?
Em sap greu la sensació que pot
tenir la gent. Que pot pensar que
tenim una bronca interna. Ens
ho podíem haver estalviat, això.
Més per un soroll mediàtic que
per la dinàmica de treball de ca-
da dia. 

Però sí que hi ha ‘bronca’. 
Aquesta és la sensació que està
transcendint. I jo no parlaria de
bronca, o com a mínim no em
vull situar en aquest escenari, no
em sembla madur. Una bronca
és una discussió mal resolta i jo
crec que una discussió de mane-

ra serena sí que la volem tenir.
Almenys nosaltres, Fem PS, i la
volem tenir on toca, que és al
congrés. Volem defugir de la
bronca.

S’ha vist darrerament amb Jau-
me Bartumeu?
No, no hem coincidit.

Sap què en pensa de Fem PS?
Imagino que no hi està gaire d’a-
cord, però no ho sé.

Vol dir que al final això no és
només una batalla pel liderat-
ge del partit?
S’han generat molts malentesos.
Parlem de possibles lideratges
sense situar-nos en l’escenari de
primàries i hi ha gent que això
no ho percep bé. I nosaltres en-
tenem que hem de defugir el

model una mica massa vertical
que teníem fins ara al PS.

Què vol dir amb vertical?
Massa concentrat el lideratge en
una sola persona.

Bartumeu.
Sí, és clar. I fins ara és el que hem
volgut. No era només cosa seva.
Però després de la derrota del
2011 val la pena que fem una re-
flexió.

Per tant, les pròximes elec-
cions s’ha de canviar el líder,
segons la seva opinió.
Jo crec que sí, t’ho dic oberta-
ment. I més que de líder, hem de
canviar d’estil de lideratge. Cal
donar oxigen. Jo entenc que el
Partit Socialdemòcrata està en
un moment que necessita oxige-
nar-se. Hem d’estar atents al que
ens demana la gent.

I el següent líder és Pere Ló-
pez?
Pere López és algú que ha mani-
festat la intenció de ser-ho i
d’entrada un líder és algú que ha
de tenir suficient força i voluntat
per poder postular. Però en el
cas de Pere López penso que el

seu punt fort no és ell mateix, si-
nó que és una persona que vol
treballar en equip.

O sigui que Pere López és el lí-
der pel qual vostè aposta.
És clar que sí. Necessitem algú
que sigui capaç d’escoltar i que
la diversitat d’opinions cons-
trueixi.

És cert que en el darrer directiu
del partit Gerard Barcia va ser
especialment dur amb vostè?
Hi va haver moments de tensió.
No diria que fos agressiu contra
mi.

La veig molt conciliadora.
És que jo penso que seria molt
desagradable que vingués aquí a
parlar malament d’un company.
Si nosaltres proposem un canvi

de formes no ens posarem a cri-
ticar companys.

Des de l’altre costat els acusen
de voler radicalitzar el partit.
No tinc la sensació de ser gens
radical. Ni jo ni el projecte que
defenso. Nosaltres ens quedem
a l’esquerra i centreesquerra,
que és el que diuen els estatuts
del PS. Jo no puc compartir idees
de partits transversals en els
quals tot hi té cabuda. Jo crec en
les ideologies i no me n’amago.
Ens hem sentit a dir per part de
companys de partit que som an-
tisistema. No sóc antisistema pe-
rò sí que crec que el sistema ha
de canviar.

És cicatritzable tot el que està
passant? Podran fer política
tots junts després?
Quan proposes un debat serè,
com fem nosaltres, les ferides no
han de ser incicatritzables. De
totes maneres, ja ho veurem. I si
al congrés guanya una candida-
tura que aposti per aquesta cen-
tralitat de la qual parlàvem
abans?

Potser qui se’n va és vostè.
Jo em vaig afegir a un partit que

tenia una identitat política molt
definida i si ara ha de canviar
cap a on jo no ho comparteixo,
no m’hi podré sentir còmoda.
Però jo continuo confiant en la
força del PS, la seva estructura i
la seva organització.

Ja fa una estona que estem xer -
rant, i vol dir que al final, com
li deia, si vostès acceptessin
que aquí mana el Jaume, no
passaria res?
És la teva percepció. A mi el que
m’entristeix és que la gent que
defensem projectes de progrés
no siguem capaços d’arribar a
consensos. Ho trobo de jutjat de
guàrdia.

DA s’ha desgastat pels dos anys
de Govern, però no fa la sensa-
ció que a vostès els percebin
com a alternativa en aquests
moments.
Com a partit no estem fent les
coses bé. No estem analitzant
prou bé el que ens està passant
per connectar amb la ciutada-
nia. Anem fent proves i ens mo-
vem només per intuïcions, i això
ha de canviar i tenim eines per-
què això sigui diferent.

Què en pensa de les llistes
obertes?
Ho veig bé, però contextualitza-
des en els partits, no estic per les
llites obertes i que tothom voti
qui vulgui. Perquè torno a dir
que sóc una ferma defensora de
les ideologia i si no conec la per-
sona que puc votar, almenys la
seva ideologia m’ha de donar
una garantia.

Es van equivocar a l’executiva
del PS en la roda de premsa de
suport a Marc Cornella? La van
fer més amb el cor que amb el
cap?
A banda de company de política
és amic personal. Tinc la sensa-
ció que si em tornés a trobar en
una situació semblant ho faria
tot igual encara que assumeixo
que em pugui haver equivocat.  

LA HISTÒRIA DEL PS A ANDORRA ÉS LA D’UNA FORMACIÓ SEMPRE VINCULADA AL LIDERATGE DE
JAUME BARTUMEU. JUDITH SALAZAR FORMA PART DEL GRUP FEM PS, QUE VOL QUE AIXÒ CANVIÏ

“Hem de canviar de líder i també
d’estil de lideratge, cal oxigenar-se”
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En l’‘afer Cornella’ 
crec que si em tornés 
a trobar en una situació
semblant faria el mateix

Per molt que diguin, 
jo no sóc antisistema,
però penso que podem
canviar el sistema

La sensació és de
‘bronca’ interna i jo
crec que podem tenir
una discussió serena
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